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یادگار امام با برشمردن مولفه های 
مهم »اسلام ناب محمدی)ص(« از 
نگاه امام خمینی)س(، تأکید کرد: 
فریــادی کــه امــام در مقـــابــل 
تحجر می زدند در مقابل کسانی بود 
که نمی توانستند درک کنند دنیای 
جدید لوازم جدیدی دارد و دنیا فضایی 
در بسته نیست و سؤالات جدیدی دارد 
که جواب های جدید می طلبد. آیت ا... 
سید حسن خمینی گفت: امروز در 
کشور همسایه ما افغانستان که یک 
جریان متحجر تصدی حکومت را به 
دست گرفته است. نباید ایستادگی 
این گروه مقابل استکبار جهانی که 
یک بعد اسلام ناب است نباید ما 
را ذوق زده کرده و باعث فراموشی 
بی توجهی این گروه به »آزادی های 
فردی« که جزئی از اسلام ناب است، 
شود. البته ایستادگی مقابل استکبار و 
اینکه یک ملت تصمیم بگیرد روی پای 
خودش بایستد، در جای خود ارزشمند 
است، اما وقتی امور را ارزش گذاری 
می کنیم نباید یک بعد را فدای بعد 
دیگر کنیم. وی با تأکید بر اینکه اسلام 
ناب باید به نفع تعادل و عدالت پیش 
برود و عدالت محور باشد، اذعان کرد: 
برای این کار باید از شعارزدگی خارج 
شد. سیاست های پوپولیستی هیچ 
وقت توزیع ثروت را در جامعه پدید 
نمی آورد، بلکه توزیع فقر را به دنبال 
دارد. بی عدالتی به معنای این است که 
همه با هم فقیرتر شویم؛ باید جامعه را 
عادلانه و با توجه به سیاست فقر ستیز و 
استضعاف ستیز به سمت باروری بیشتر 
و توسعه، رفاه و توزیع ثروت بیشتر 

پیش ببریم.

به تک تک درخواست های 
زندانیان رسیدگی شود 

 رئیس قـــوه قضائیه صبـح دیــروز از 
بخش های مختلف ندامتگاه دماوند بازدید 
کرد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای گفت: زندان باید به معنی واقعی 
نه »بازداشتگاه« که محل بــاز اجتماعی 
شدن فرد و » بازگشتگاه« به جامعه باشد. 
رئیس دستگاه قضا پس از آنکه یکی از 
زندانیان اعلام کرد که برای چهاردهمین 
بار است به زنـدان مـی آید، بیان کرد: من 
دلم می سوزد از اینکه می بینم یک فرد در 
میانسالی و جوانی ۱۴ بار به زندان آمده 
است. رئیس قوه قضاییه حوزه ریاست قوه 
قضاییه و سازمان زندان ها را مامور کرد 
که به تک تک درخواست های زندانیان 
رسیدگی کنند و به سرعت به آن ها پاسخ 
دهند. محسنی اژه ای در پایان حضور امروز 
خود در زندان دماوند با تشکر از زندانبانان و 
تلاش سخت و شبانـه روزی ان ها که مورد 
نظر و تقدیر زندانیان هم قرار گرفته است 
توصیه کرد که پیوسته خدا را ناظر و حاضر 
بر اعمال خود ببینند و مواظب باشند حق 

کسی ضایع نگردد.

دادگاه اخلالگران اقتصادی 
علنی برگزار می شود

نایب رئــیس کمیسیـــــون قضایی 
و حقوقی مجلــــس شورای اسلامی از 
مصوبه این کــمیسیون برای علنی برگزار 
شدن دادگاه های اخلالگران اقتصادی خبر 
داد. حسن نوروزی با اشاره به بررسی طرح 
اصلاح قانون مقابله با اخلالگران اقتصادی 
در این کمیسیون گفت: بررسی طرح 
مقابله با اخلالگران اقتصادی در جلسه 
اخیر کمسیون به پایان رسیده و تنها یک 
ماده مراعا ماند که قرار شد در جلسات 
بعدی به آن رسیدگی شود. وی افزود: 
پس از رسیدگی به این ماده و همچنین 
بررسی پیشنهادات و مواد الحاقی، طرح 
جهت ارزیابی در جلسه علنی تقدیم هیأت 
رئیسه مجلس خواهد شد. حجت الاسلام 
نوروزی ادامه داد: برای مثال اخلال گران 
اقتصادی که به صورت گسترده و با هدف 
مقابله با نظام، نظم اقتصادی کشور را بر هم 

می ریزند، مجازاتشان اعدام است.

سـرمقــاله

مواضع ایران در تحولات اخیر افغانستان اعتراضات  و 
انتقاداتی را برانگیخته است که البته جای بحث دارد. در 
این راستا سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران را هر 
طور که تعریف کنیم، واقعیت امر بر این است که به هیچ 
وجه تحولات افغانستان را نمی توان موفقیت و پیروزی برای 
ایران دانست. البته ملاک و معیار در سیاست خارجی موضوع 
آمریکاستیزی است و شاید برخی از رادیکال ها از اینکه بینی 
آمریکا در افغانستان به خاک مالیده شود خوشحال شوند اما 
باید بدانند که واقعیت امر بر آن است که اتفاقا این آمریکایی ها 
نیستند که در افغانستان شکست خورده اند. آمریکایی ها در 
افغانستان یک ریسک حساب شده کرده اند که عبارت است از 
اینکه توسط طالبان بتوانند داعش، القاعده و سایر جریانات 
تندرو را مهار نمایند. اینکه آیا این اتفاق خواهد افتاد یا نه و 
اینکه آیا طالبان حسب قمار آمریکا حاضر خواهند شد یا از 
این توانایی برخوردار خواهند بود که جلوی جریانات تندرو 
را بگیرند یا نه، فقط آینده نشان خواهد داد. اما در یکی از این 
دو حالت اگر قمار آمریکاییان درست از آب درنیاید و ببازند 
و افغانستان بستری شود برای فعالیت جریانات تندرو، باز 
هم آمریکایی ها ضرری نکرده اند بلکه زیان کننده ما خواهیم 
بود، چراکه در حقیقت نخستین خاکریز جریانات بنیادگرای 
رادیکال، ایران خواهد بود و مصیبتی که برای ما ایجاد خواهند 
کرد، دشوار خواهد بود. در صورت حاصل شدن نتیجه دیگر، 
اگر آمریکایی ها در قمار برنده شوند و طالبان بتوانند گروه های 
سنی تندرو را مهار کنند، افغانستان جزئی از یک محور جدید 
خواهد شد که شامل پاکستان، عربستان، امارات، قطر و 
آمریکاست و این بار جای چندانی برای ما در این محور جدید 
باقی نخواهند گذاشت. از این روست که آینده افغانستان به 
هر سمت و سویی که برود و این درگیری ها و تنازعات هر 
نتیجه ای که داشته باشند، آمریکایی ها بازنده اصلی نخواهند 
بود بلکه این دیگران هستند که بازنده خواهند شد. اما کشور 
فرصت هایی داشت، آن زمانی که ایران می توانست دست کم 
از شیعیان و هزاره های افغانستان حمایت معنوی بنماید، آن ها 
را تا حدودی به حال خود رها کرد. از این بابت نیز آمریکا بازنده 
نیست. یک سناریو در سیاست خارجی ایران در جریان است 
که بر اساس آن باور دارند در کشورهایی چون لبنان و یمن 
همواره راه حل نظامی وجود ندارد و طرفین باید با یکدیگر 
مذاکره کنند. حالا نیز ایران در موضوع پنجشیر چنین موضعی 
گرفته است و بار دیگر بیان می کند که راه حلی نظامی وجود 
ندارد و طالبان و جبهه مقابل باید با یکدیگر مذاکره کنند. این 
گفته ها بویی از موعظه و شعار دارند که مختوم به برداشتن 
هیچ گامی در جهت حمایت از هزاره ها و فارسی زبانان 

افغانستان نشده است.

ایران و مساله افغانستان

 افغانستان شاهد 
یک فاجعه راهبردی است

وزیر امور خارجه سابق کشورمان معتقد است 
که افغانستان شاهد یک فاجعه راهبردی است. 
محمدجواد ظریف در توئیتر نوشت: »بار دگر 
افغانستان شاهد یک فاجعه راهبردی است.  هیچ 
قدرت داخلی یا خارجی نتوانسته با زور بر این 
ملت غیور چیره شود . سه ابرقدرت این روش 
را ازمودند و با ذلت شکست خوردند. فرجام هر 
مدعی حکومت زور محور جز این نخواهد بود. 
زمان آن است تا باز ورق برنگشته، فراگیری و 

مشارکت جمعی پذیرفته شود.«

روسیه تغییر در برجام را نمی پذیرد
در گفت وگوی تلفنی امروز سرگئی لاوروف 
وزیر امور خارجه فدراسیون روسیه با وزیر امور 
خارجه کشورمان مسائل و موضوعات مختلف 
صحبت شد. امیر عبداللهیان مشکلات تجار و 
فعالان اقتصادی برای تردد طبیعی به روسیه را 
مطرح ساخت که لاوروف اظهار داشت در اسرع 
وقت پیگیری لازم در این زمینه را انجام خواهد 
داد. وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و 
فدراسیون روسیه همچنین در خصوص تحولات 
منطقه و ابتکارات مرتبط با افغانستان گفت وگو و 
بر ضرورت تشکیل دولت فراگیر ملی با مشارکت 
همه گروه ها تاکید کردند. در خصوص برجام و 
مذاکرات وین نیز وزیر خارجه روسیه ضمن تبادل 
نظر با وزیر امورخارجه جمهوری اسلامی ایران 
اظهار داشت: روسیه همانند ایران هیچ گونه 
تغییری در برجام را نمی پذیرد و خواستار اجرای 

کامل توافق هسته ای است.

لزوم افزایش ظرفیت زائران ایرانی
رئیس مجلس با اشاره به تحولات کشور های 
منطقه و تاثیرات آن در پدیده های مختلف گفت: 
در مقابل این فرهنگ موثر و قدرتمند اربعین، 
طراحی های معاندانه ای از سوی دشمن در حال 
انجام است تا دو کشور و دو ملت ایران و عراق و 
نیز سایر علاقه مندان به امام حسین )ع( را که در 
پدیده راهپیمایی اربعین از سراسر جهان به هم 
نزدیک شده بودند را از هم دور کنند، اما باطل 
السحر و از بین برنده این طراحی های معاندانه نیز 
خود راهپیمایی اربعین است. محمدباقر قالیباف 
با تاکید بر لزوم اجرای دقیق دستورالعمل های 
بهداشتی به عنوان یک تکلیف که مورد تاکید رهبر 
معظم انقلاب نیز هست گفت: باید تلاش کنیم 
تا ضمن رعایت اصول بهداشتی مقابله با کرونا، 
ظرفیت زائران ایرانی مشتاق حضور در راهپیمایی 

اربعین افزایش یابد.

زمان سفر الکاظمی به ایران 
میدل ایست نیوز اعلام کرد که مصطفی الکاظمی 
نخست وزیر عراق هفته آینده در راس هیأتی بلندپایه 
به ایران سفر خواهد کرد. پایگاه خبری میدل ایست 
نیوز به نقل از یک منبع آگاه در وزارت خارجه عراق با 
اعلام این خبر افزود: مصطفی الکاظمی روز یکشنبه 
به تهران سفر می کند. نخست وزیر عراق پیش از این 
اعلام کرده بود که پس از تشکیل دولت جدید ایران 

به تهران سفر خواهد کرد.

تمجید علم الهدی از دولت 
امام جمعه مشهد گفت: ورود دولت سیزدهم در 
رواج فرهنگ مدیریت انقلابی به معنای مدیریت 
جهادی و تحقق منویات مقام معظم رهبری 
خوب است. آیت ا... علم الهدی افزود: مقام معظم 
رهبری اما به دولت جدید دستور دادند که تحت 
عنوان بازسازی انقلابی ساختار فرهنگ، نوع و 
نحوه فرهنگ مدیریت باید عوض شود به این معنا 
که مدیریت انقلابی انجام شود. وی اظهار کرد: 
مدیریت انقلابی یعنی جهادی عمل کردن به این 
معنا که زمان و ساعت ندارد و در نحوه عملکرد، 
امکانات موجود ملاک نیست و باید امکانات از 
سوی مدیر تولید و کشور در عین عقلانیت و بر 

اساس تجربه مدیریت شود..

جایگاه فایزر در میان اخبار خوش 
واردات واکسن خالی است 

فایزر در سیل ورود واکسن  های 
چینی غرق شد؟

آرمان ملی- امید کاجیان: آنچــــه کــــه 
این روزها شتاب گرفته واکسیناسیون در کشور 
است. واکسن  های سینوفارم حالا به سرعت وارد 
می شونـــد و البته سرعت واکسیناسیون هم بالا 
رفته . اتفاقاتی که می توان از آنها یا با عنوان خبری 
خوش در مـــجموعه ای از اخبار بد تعبیر کرد یا 
اقدامی قابل تامل با چاشنی ابعادسیاسی با این 
مضمون و این سوال که چرا قبلا چنین شدتی 
در واردات نداشته ایم و برای این کار تا این اندازه 
ماه  ها تعلل شد. پیش تر حسینعلی شهریاری در 
نقش رئیس کمیسیون بهداشت در گفت وگویی 
این مسأله را که به دلیل پروژه واکسن ایرانی 
واردات واکسن به تاخــیر و یا با تعلل صورت 
گرفته به نوعی تایید کرده بود. در این میان البته 
عده ای هم به این نکته اشاره دارند که در ورود 
واکسن  هــای کـــنونی این نکته را نیز باید در 
نظر گرفت که شاید برخی از کشورها با توجه به 
اینکه واکسیناسیون شان روند مطلوبی به خود 
گرفته در ماه  های نخست برای مصرف خود به 
ایران واکسن نـــمی دادند و حالا با مطلوب شدن 
روند واکسیناسیـــون خودشان این واکسن  ها 
را نیز به کشورمان می رسانند یا شاید استفاده 
کشورها از واکسن  های دیــگر مسیر واکسن  های 

چینی به ایران را هموارتر از همیشه کرده است. 
ادامه صفحه آخر

اخـــبار کوتاه

گــزارش

آرمان ملی: رئیس جمهور در بدو ورود 
به شهرستان طبس در استان خراسان 
جنوبی و در سومین سفر استانی خود، با 
بیان اینکه سفر به استان های مختلف به 
دور از تشریفات معمول انجام می شود، 
گفت: معادن از ذخایر ارزشمند این استان 
است که اگر فعال شود، هم مشکل اشتغال، 
هم مشکل تولید و رونق تولید و هم مسائل 
اقتصادی حل می شود. سید ابراهیم رئیسی  
مساله کشاورزی را از دیگر موضوعات مهم 
استان عنوان کرد و افزود: بخاطر کمبود 
نزولات آسمانی در این منطقه، کشاورزی 
مردم با مشکلاتی مواجه شده است اما مردم 
این مناطق نشان داده اند که تهدیدها را به 
فرصت ها تبدیل می کنند. وی اظهار داشت: 
نیروهای کارآمد ارزشمندی به ویژه جوانان 
برومند را در استان خراسان جنوبی داریم 
که می توانند نقش آفرین باشند و با کمک 

این نیروی انسانی، دولت خواهد توانست در 
جهت رفع مشکلات استان گام هایی بردارد. 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مساله آب 
مشکل بسیاری از استان های کشور است، 
گفت: این موضوع را در دولت به صورت 
ویژه دنبال می کنیم و با راهکارهای کوتاه 
مدت و بلند مدت از جمله انتقال آب از 
دریای عمان، اقداماتی را در دستور کار 
قرار داده ایم تا مشکل دسترسی مردم به 
منابع آبی برطرف شود. رئیسی درخصوص 
درخواست و اشتیاق مردم طبس برای 
دیدار با مقام معظم رهبری بیان کرد: بدون 
شک ایشان هم همین اشتیاق را برای دیدار 
با مردم دارند ولی شرایط کرونایی اجازه 
نمی دهد مثل قبل دیدارها صورت بگیرد 
اما به بنده نیابت دادند که سلام ایشان را 
به مردم عزیز در استان خراسان جنوبی 
و طبس برسانم و ایشان هم همواره برای 

مردم دعا می کنند و همیشه نگران مسائل 
و مشکلات استان های مختلف به ویژه 
استان های کمتر برخوردار هستند. رئیس 
جمهور همچنین در اجتماع مردم طبس در 
محل امامزاده حسین ابن موسی الکاظم)ع( 
این شهرستان، با بیان اینکه مردم این 
خطه در موضوع کرونا بسیار خوب عمل 
کردند،  گفت: در توجه و کمک مومنانه به 
محرومین و کسانی که مشکل مالی داشتند، 
مردم این منطقه از زن و مرد، پیر و جوان 
کارهای خداپسندانه ای انجام دادند. رئیس 
جمهور با اشاره به ظرفیت های شهرستان 
۴ فصل بودن محصولات  طبس گفت: 
کشاورزی شهرستان از ویژگی های این 
منطقه است و همه محصولات هم متنوع 
و استراتژیک هستند. رئیسی خاطرنشان 
کرد: فعال شدن اقتصاد گردشگری در 
این شهرستان می تواند هم اشتغال ایجاد 

کند و هم وضع موجود را رونق دهد و اینکه 
مضجع نورانی حضرت حسین ابن  موسی 
 الکاظم )ع( میلیونها زائر دارد می تواند 
اقتصاد گردشگری را در منطقه فعال کن. 
رئیسی خاطرنشان کرد: بنای ما این است 
که با فعل ماضی با مردم سخن بگوییم یعنی 
بگوییم این اقدامات انجام شد، »می شود« 
زیاد گفته شده ما نمی خواهیم خیلی به 
می شودها اتکا کنیم ولی چیزی که برنامه 
دولت است را دنبال می کنیم. وی تصریح 
کرد: احساس ما این است که ان شاءا... 
مشکلات یکی پس از دیگری حل خواهد 
شد و این به شناخت مشکل و مساله شناسی 
و شناخت راهکارهای برون رفت از مشکلات 
و حل مساله و تعیین اولویت ها و عزم و اراده 
جدی برای یک کار میدانی نیاز دارد که 
مجموع این اقدامات هم به اعتماد عمومی 

تبدیل می شود.

بررسی »آرمان ملی« از مزایا و تبعات احتمالی حضور نظامی ها در زیر مجموعه وزارت کشور:       

استانداري را با پادگان اشتباه نگیرید   
   لزوم پرهیز از نگاه تک بعدی به کارکرد وزارت کشور 

 آرمان ملی: برخی معتقدند انتصاب وزیر کشور نظامی 
و در پی آن انتصاب احتمالی زیر مجموعه های این وزارتخانه 
از جمع نظامیان در جامعه پیام مثبتی نخواهد داشت. هدف 
این است که در اینگونه انتصابات  و انتصابات احتمالی دیگر 
در حوزه استانداری ها و سایر زیر مجموعه ها فقط قرار است 
امنیت را لحاظ کنیم یا به حوزه های دیگر نیز توجه خواهیم 
کرد؟ قضاوت در نهایت با افکار عمومی است که انتصاب 
نظامی ها چه قدر موثر بوده و چه پیامی به مردم خواهد داد؟ 
قدر مسلم نیروهای مسلح و نهادهای نظامی امنیت مردم را 
تامین می کنند و بهتر است این نوع انتصابات و رویکردها در 
زیر مجموعه وزارت کشور در حوزه های سیاسی، اجتماعی 
و... به کارآمدی و ایجاد آرامش در جامعه کمک کند. همین 
رویکرد در کنار حل مشکلات جامعه باعث خواهد شد 
تا اعتماد عمومی مثل سابق نسبت به دولت و مسئولان 

بازگردد. 
  وزارتخانه ای چند بعدی 

وزارت کشور وزارتخانه  ای چند بعدی است  و هر کدام 
از این ابعاد دارای حوزه کاری و عملکردی و کارویژه های 
گسترده ای است. به جرات می توان گفت که این وزارتخانه که 
سابق بر این به وزارت داخله معروف بود بیشتر در حوزه های 
سیاسی و اجتماعی اشتهار به کار دارد و کارکردش در 
مسائلی همچون احزاب، انتخابات ، آسیب های اجتماعی، 
مواد مخدر، اتباع، حاشیه نشینی و... بیش از سایر حوزه ها 
به چشم می آید. هر چند که بحث امنیت داخلی و ارتباط با 
نیروی انتظامی برای تامین نظم و امنیت کشور نیز از دیگر 
کارکردهای این وزارتخانه است. این در حالی است که طی 

مقاطع مختلف نوع نگاه به وزارت کشور به عنوان قلب دولت 
همواره نگاهی سیاسی بوده و افرادی که انتخاب می شدند 
بیش تر از چهره هایی ازجنس سیاسیون بودند. نگاهی به 
وزرای کشور دولت  های پس از انقلاب موید این امر است. در 
نخستین دولت پس از انقلاب مرحوم آیت ا... مهدوی کنی بر 
کرسی وزارت کشور تکیه زد. پس از وی در دولت سوم علی 
اکبر ناطق نوری در این پست قرار گرفت. دولت چهارم مرحوم 
حجت الاسلام محتشمی  پور به وزارت کشور رسید و دولت 
پنجم عبدا... نوری را در مقام وزیر کشور دید. در دولت ششم 
محمدعلی بشارتی وزیر شد و در دولت های هفتم و هشتم نیز 
به ترتیب عبدا... نوری و عبدالواحد موسوی لاری بر کرسی 
وزارت تکیه زدند. دولت  نهم مصطفی پور محمدی وزیر کشور 
شد و در دولت دهم اما نخستین چهره نظامی یعنی مصطفی 
محمد نجار  به وزارت رسید. در دولت های یازدهم و دوازدهم 
نیز عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور شد. این رویه نشان 
می داهد که رویکرد سیاسی در انتخاب وزرا بر دیگر رویکردها 

غالب بوده است.  
 تبعات انتصاب نظامی ها 

انتصاب سردار احمد وحیدی برخی مخالفت ها را نیز با 
خود همراه داشته که قاطبه آنها نیز ناظر بر سبقه نظامی 
او دارد. چنانکه بسیاری حضور وی در این وزارتخانه را ایجاد 
تفوق روحیه و نگرش مدیریت نظامی به سایر حوزه های 
سیاسی، اجتماعی  و حتی اقتصادی قلمداد کرده اند. این در 
حالی است برخی مطرح می کَنند این نوع رویکرد شاید در 
حوزه انتصاب استانداران در استان های مختلف نیز تسری 
پیدا کند و شاید در آینده شاهد استانداران نظامی باشیم و در 

استان های مختلف و در کلان قضیه  به سمت مدیریت نظامی 
حرکت کنیم. برخی کارشناسان بر این باورند تغییرات در 
بدنه دولت و زیر مجموعه ها باید به تقویت توسعه و ایجاد 
آرامش در جامعه کمک کند نه اینکه بعضا ابراز نگرانی 
از مدیریت  های استانی و شهری را فراهم آورد. عملکرد 
وزارت کشور صرفا در حوزه نظامی خلاصه نمی شود و باید 
به حوزه های سیاست داخلی، اجتماع ، فرهنگی و اقتصادی 
نیز نگاه همسانی داشت. آنچه مسلم است استانداران کپی 
برابر اصل رئیس جمهور  بوده و قاعدتا باید وعده های او را 
عملی  کنند اما با رویکردی که از رئیس جمهور مشاهده 
می شود وی چنین نگرشی به مدیریت استانی یا کشوری 
ندارد. البته حضور اشخاص نظامی در امور سیاسی مزایا و 
تبعات خاص خود را دارد. آنها که معتقد به حضور نظامی ها 
هستند در مزایای حضور نظامی ها می  گویند؛ کشور تا کنون 
با مدیران سیاسی اداره شده و یک بار هم توسط مدیران 
نظامی اداره شود تا با تجربه موفق آنها در حیطه عملکردی 
خود در این حوزه نیز  امتحان شوند. دیگر اینکه وزیر کشور 
خود سابقه نظامی دارد و با افراد نظامی هماهنگ  تر عمل 
می کند. مخالفان نیز معتقدند: حضور وزیر کشور نظامی و 
همراه کردن نظامیان در زیر مجموعه خود باعث خواهد شد 
جامعه از اداره نظامی نگران شوند و از آنجایی هم که مدیران 
نظامی در حوزه های اجتماعی و سیاسی فعالیتی نداشته اند 
با خلأ عملکردی جدید در این حوزه روبه رو گردند. هر چند 
با وجود اینکه در توانمندی اکثر نظامی ها شکی نیست؛ باید 
دید که با این نوع رویکرد و انتصابات احتمالی قرار است چه 

پیامی به مردم داده شود.

 از قدرت گرفتن طالبان
 ذوق زده نشویم

صادق زیباکلام  
استاد دانشگاه

یـــادداشت

امــروز در شرایط سخــت داخلی  و خــارجی قرار گـرفتیم 
به نحـوی که بیگانگان از شـش جهت بر مــا فشار مـی آورند 
و در داخـل نیز با مشکلاتی از قبیل گرانی، بیکاری، کرونا، 
بروکراسی و... گرفتاریم. لذا یک وضعیت ویژه ای وجود آمده 
که منجر شده به یکدیگر اعتماد نداشته باشیم. در نتیجه به 
نظر می رسد اعتماد جامعه به قول، وعده، قرار ، امضاء، اظهار، 
قسم و... از بین رفته و تقریبا یک جدایی تلخی به وجود آمده 
است که کاملا ملموس جامعه است و قابل انکار هم نیست. به 
عبارت دیگر این موضوع امروز درد جامعه ماست. دوای آن هم 
این است که مردم  و مسئولان تک به تک به صورت فردی ابتدا 
از خودشان شروع کنند. یعنی بنا بگذاریم که دروغ نگوییم، 
وعده خلاف ندهیم، به کسی نارو نزنیم و وارونه عمل نکنیم. 
اول با از خودمان شروع کنیم، یکی از معایب امروز جامعه این 
است که بسیار فرافکنی می کنیم و تقصیر را به گردن یکدیگر 
می اندازیم، در حالی که در بسیاری از مواقع مشکل اصلی 
خودمان هستیم. وقتی به قول خود عمل نمی کنیم، به امضا 
و چک خود احترام نمی گذاریم  دیگران نیز همین رویه را 
پیش می گیرند به همین صورت عمل می کنند. امروز وجدان 
کم کاری داریم چنانکه در اداره ای یک نامه را بی خودی بارها 
دست به دست و در قالب بروکراسی اداری معطل می کنند. 
این نوع کارکرد درست نیست، بلکه باید وجدان کاری داشته 
باشیم که اگر نامه ای به دست مسئولی رسید، واقعا جواب 
دهد و مشکل را حل کند.  مثلا شخصی درصدد  است که یک 
پروانه ساختمان بگیرد بگویند که ضابطه کار اینگونه است و 
شخص مورد نظر با رعایت تمام ضوابط سر هفته پروانه را اخذ 
کند. یا در مقوله مهمی مثل ازدواج وقتی خواستگاری انجام 
می گیرد همه به دنبال مدرک اند و هیچ کدام دنبال درک 
بالاتر نیستند که این جوان به درد ازدواج می خورد یا خیر. 
البته بحث وجدان کاری، بازگشت اعتماد عمومی و... درگیر 
یک یا دو موضوع نیست و در حوزه های مختلف همه باید 
رعایت کنند تا این مساله در جامعه همه گیر شود. اکنون در 
حوزه های مختلف دچار کم کاری و جدان کار پایین هستیم. 
مثلا در حوزه خودرو می بینیم پیکان قدیم به لحاظ استحکام  
و کارکرد  از پژوی امروز بهتر است. چرا که پژوی امروز فانتزی 
است اما پیکان سابق ماشین بود ده سال می شد از آن به عنوان 
یک خودرو محکم استفاده کرد اما از خودروهایی امروزی 
۴سال هم نمی  شود استفاده کرد. لذا باید از حالت فانتزی در 
بیاییم و واقعا درست و با صداقت عمل کنیم. نکته مهم تر اینکه 
امروز از رئیس جمهوری ، وزیر، وکیل، کارمند و کارگر و... همه 
سوار یک کشتی هستیم. اگر یک جای این کشتی سوراخ 
شود همه غرق می شویم. لذا آرام آرام باید به یکدیگر نزدیک 
شویم و کمک کنیم. هر که با راستی و درستی برخورد کند 
اهل نجات و موفقیت است و هر که دروغ بگوید یقینا به نتیجه 
نمی رسد. امروز همه اهل حرف شدیم، در حالی که اگر کسی 
دنبال کاری است، باید پیگیر و جدی باشد و واقعا سماجت 

کند تا به هدف برسد.

راهکارهای بازگشت اعتماد

 آرمان ملی- حمید شجاعی: تحولات 
این روزهای افغانستان و تسلط مجدد طالبان بر 
نواحی مختلف  این کشور رنجور و درد دیده و 
ایستادگی مردم دره پنجشیر در مقابل این گروه 
به رهبری احمد مسعود نشان می دهد که این 
مردم به هیچ وجهی قصد ندارند که زیر سلطه 
ارتجاع طالبانی بروند و پیشرفت و توسعه ای که 
طی 20 سال گذشته برای آن زحمت کشیده اند 
را به یکباره از دست بدهند. با این حال همچنان 
مردم امیدوار به مقاومت احمد مسعود و یارانش 
در پنجشیر هستند  اما  طالبانی ها درصدند 
که رویای حکومت اسلامی خود را به حقیقت 
مبدل کنند و در این میان حتی کابینه خود 
را اعلام کرده اند. از طرفی با وجود اینکه تا چند 
روز گذشته از کشورهای مختلفی برای حضور 
در مراسم تشکیل دولت جدیدی دعوت کرده 
بودند با رد این دعوت از سوی همه کشورها خبر 
رسیده این مراسم نیز لغو شده است. در این 
میان توافق آتش بس 72 ساعته میان طالبان 
و جبهه مقاومت ملی صورت گرفته تا زنان و 
کودکان که درگیر جنگ شده اند از منطقه 
خارج شوند. لغو مراسم تحلیف دولت طالبان 
و نیز آتش بس 72 ساعته  به معنای تاثیر های 
مقاومت و نزدیک شدن به توافق و صلح تلقی 
می شود. البته باید دید تحولات افغانستان 
در روزهای آینده به چه سمت و سویی پیش 
خواهد رفت و تحولات منطقه ای و بین المللی 

چه تاثیری در این کشور خواهد گذاشت.
 افغانستان در فقر و سرگردانی

 افغانستان همچنان صحنه ناآرامی و تحولات 
داخلی است. چنانکه از یکسو دولت خود خوانده 
طالبان درصدد برپایی مراسم تحلیف و برپایی 
دولت موقت حکومت اسلامی است و از طرف 
دیگر ولایات  افغانستان هر روز شاهد اعتراضات 
مردمی به حضور طالبان و حمایت های پاکستان 
از این گروه است. چه اینکه پس از درخواست 
احمد مسعود فرمانده جبهه مقاومت ملی از 
مردم این کشور برای قیام ملی علیه طالبان 
مردم این کشور هر روز در راهپیمایی ها و 
تظاهرات شرکت می کنند. با این حال اوضاع 
به لحاظ مختلف در کشور افغانستان خوب 
نیست و کم کم به بحران در حوزه های مختلف 
نزدیک می شود. چنانکه »کانی ویگناراجیا«، 
مدیر برنامه توسعه سازمان ملل در اداره 
منطقه ای آسیا و پاسیفیک گفته» بیشمار 
بودن چالش های پیش روی افغانستان، بحرانی 
را ایجاد می کند که مستلزم اقدام فوری است. 
برنامه توسعه سازمان ملل نیز چهار سناریو را 
تحلیل کرده که می تواند تولید ناخالص ملی این 
کشور را به افت شدید و تا ۱۳.2 درصد برساند. 
در بدترین حالت، در این گزارش تخمین زده 

شده که فقر در افغانستان حدود 2۵ درصد رشد 
می کند. همچنین 72 درصد از جمعیت کنونی 
افغانستان در فقر زندگی می کنند. از طرفی 
یک مقام سازمان ملل در کابل نیز اظهار کرده 
طالبان از وعده خود برای محترم شمردن حقوق 
زنان افغان غفلت می کنند. الیسون داویدیان، 
نماینده دفتر زنان سازمان ملل اظهار داشته: 
»طالبان این بیانیه را تکرار کرده است که 
حقوق زنان در چارچوب اسلام محترم خواهد 
بود، اما هر روز گزارش هایی از محدودتر شدن 
حقوق زنان دریافت می کنیم.« به نظر می رسد 
طالبان با وضع مقررات اخیر خود برای مردم و 
به خصوص زنان خیلی زودتر از آنچه که پیش 
بینی می شد ماهیت اصلی خود را رو کرده اند و 
بی جهت نیست که مردم افغانستان به هر دردی 
می زنند که از زیر تسلط طالبان خارج شوند و در 

این میان با احمد مسعود همراه شده اند.
 نقض حقوق انسانی در پنجشیر

 هر چند که کابل و برخی ولایات در آرامش 
نسبی هستند اما ولایت پنجشیر هنوز محل 
درگیری میان نیروهای مقاونت ملی و طالبان 
است و اخبار ضد و نقیضی از تسلط هر دو طرف 
جنگ به این منطقه به گوش می رسد. البته 
بیشتر اخبار پیشروی نیروهای احمد مسعود 
را تایید می کنند.در این راستا معاون سابق 
ریاست جمهوری افغانستان مدعی شده که 
گروه طالبان در پنجشیر مرتکب کشتار گسترده 
زنان و مردان شده و آن را جنایت ضد بشری 
توصیف کرده است. خبرنگاران فرصت رسیدن 
به پنجشیر را ندارند و عدم دسترسی به اینترنت 
و منطقه امکان تائید هرگونه ادعا از دو طرف را 
ناممکن ساخته است و طی دو روز گذشته دولت 
جدید طالبان تظاهرات و اعتراضات مدنی را نیز 
غیر قانونی اعلام کرده و هشدار داده است که با 
خاطی ها برخورد خواهند کرد و این هشدار 
باعث شده است که اعتراضات روزهای گذشته 
نیز کاهش یابد. به گفته قانونی، مواد غذایی 
و دارو به منطقه پنجشیر نمی رسد و تعدادی 
مردم از پنجشیر در حال مهاجرت هستند زیرا 
آنها تسلط طالبان را نمی پذیرند و به دره های 
جانبی می روند و پنجشیر به صورت کامل به 
عنوان یک سنگر در اختیار نیروهای احمد 
مسعود قرار خواهد گرفت. قانونی می گوید که 
جنگ پایان نخواهد یافت و سلسله مقاومت 
ادامه می یابد و مردم افغانستان با تحولاتی 
بزرگ شده اند که طالبان و اندیشه های آنها را 
نمی پذیرند. وی اعلام کرده تمام سیاستمداران 
افغانستان هفته آینده با استفاده از قانون اساسی 
حرکت بزرگ و قانونی را آغاز خواهند کرد و 
افزاید که طالبان قدرت را غصب کرده و آغاز 
سناریوی جدید را خبر می دهد. وی بیان کرده 

است از حقوق آزادی مردم، زنان، حقوق بشر و 
ارزش ها دفاع می کنند و جامعه جهانی هم این 
گروه را به رسمیت نمی شناسند. سخنگوی 
جبهه مقاومت ملی افغانستان هم اعلام کرده، 
طالبان هزاران نفر را از ولایت پنجشیر اخراج 
کرده و به پاکسازی قومی ادامه می دهد. علی 
نظری، در توئیتش به همراه ضمیمه تصویری 
از پنجشیر اشغال شده توسط طالبان نوشت: 
طالبان هزاران نفر را از پنجشیر اخراج کرده 
است. آنها به پاکسازی قومی ادامه می دهند و 
جهان فقط نظاره گر و بی تفاوت به این اوضاع 
است. صالح محمد ریگستانی یکی از افراد 
احمد مسعود  نیز با انتشار پیامی ویدئویی گفته 
است که جنگ پایان نیافته بلکه تازه آغا شده 
است و طالبان را متهم به کشتار و بی رحمی در 
پنجشیر کرده است. این در حالی است که  گروه 
طالبان هرگونه انتقام گیری و کشتار در پنجشیر 
وهرجای دیگر افغانستان را رد کرده و گفته است 
که آنها آخرین حدی نرمی و رفتار خوب را در 

پیش گرفته و همه را عفو کرده اند.
 نشست شورای امنیت

 نشست شورای امنیت سازمان ملل متحد 
در حالی با محوریت افغانستان برگزار شد که 
شرکت کنندگان درباره چگونگی رویکرد با 
طالبان و تامین مالی برای ارسال کمک دچار 
اختلاف نظر بودند. معاون سفیر چین در سازمان 
ملل به دارایی های افغانستان در خارج از این 
کشور اشاره کرد که مسدود هستند و افزود، 
این دارایی ها باید برای این کشور مصرف شوند 
و نه به عنوان اهرمی برای تهدید طالبان. در 
همین حال، سفیر روسیه در سازمان ملل نیز به 
لغو مسدود بودن دارایی های افغانستان به نفع 
مردم این کشور اشاره کرد. نماینده دائم هند 
در سازمان ملل نیز در بحثی درباره افغانستان 
در شورای امنیت سازمان ملل گفت:  اوضاع در 
این کشور همچنان شکننده است. در همین 
حال، پنج کشور عضو گروه بریکس نیز روز 
پنجشنبه قویا خواستار جلوگیری از تلاش های 
گروه های تروریستی مختلف برای استفاده از 
خاک افغانستان برای انجام حملات علیه دیگر 
کشورها و از سرگیری گفتگوی جامع درون 
افغانستانی برای تضمین صلح و ثبات در این 
کشور شدند. معاون نماینده آمریکا در سازمان 
ملل متحد نیز اگر طالبان به همه تعهدات خود 
پایبند بماند، ثبات بیشتری در افغانستان و 
منطقه برقرار کند، همه شمولی گسترده تری 
را به نمایش بگذارد و از دستاوردهای بیست 
سال گذشته در افغانستان محافظت کند، ایالات 
متحده با آن گروه کار خواهد کرد. نماینده 
سازمان ملل متحد در امور افغانستان نیز گفت، 
باید راهی پیدا کرد تا این پول به سرعت به 

افغانستان سرازیر شود تا از فروپاشی کامل 
نظام اقتصادی و اجتماعی این کشور پیشگیری 
شود، البته با این تضمین که این پول از سوی 
طالبان مورد سوء استفاده قرار نگیرند. این در 
حالی است که آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان 
ملل در گفت و گویی با خبرگزاری فرانسه که 
امروز انجام شد، گفت: ما باید گفت گو با طالبان 
را حفظ کنیم و بر اولویت های خود که گفتگو با 
هدف همبستگی با مردم افغانستان است، تاکید 
داشته باشیم. وی ادامه داد: وظیفه ما گسترش 
همبستگی با مردم افغانستان است که از درد و 
رنج آسیب دیده اند و میلیون ها میلیون نفر از 
آنها در معرض خطر مرگ ناشی از گرسنگی 

قرار دارند.
 به تعهداتمان عمل کردیم

 سخنگوی دفتر سیاسی اظهار کرد: آمریکا 
و جامعه بین المللی باید نام رهبران طالبان را 
از فهرست تروریسم و و لیست سیاه سازمان 
ملل حذف کنند. محمد نعیم گفت: این یکی از 
بندهای توافقی است که میان طالبان و آمریکا 
در دوحه امضا شد و شورای امنیت و کشورهای 
همسایه نیز بر آن نظارت داشتند. وی ادامه داد: 
طالبان به تمامی تعهداتش در توافقنامه دوحه 
از جمله آغاز دور جدیدی از روابط با کشورهای 
همسایه و عدم استفاده از اراضی افغانستان برای 
آغاز جنگ علیه منافع آمریکا و همچنین مقابله 
با گروه های مسلح در افغانستان عمل کرده 
است. وی ادامه داد: افغانستان پناهگاهی برای 
تروریست ها نخواهد بود و اجازه نخواهیم داد که 
از خاک کشور برای انجام حملات تروریستی 
علیه دیگر کشورها استفاده شود. سخنگوی 
دفتر سیاسی طالبان  اظهار کرد: حضور زنان 
در دولت یا فراگیر بودن آن همچنان یک امر 
داخلی محسوب می شود. وی تاکید کرد: کار 
زنان در افغانستان امکان پذیر است و مشکلی 
در این مورد وجود ندارد، اما جزئیاتی مربوط به 
محل کار و شرایط عمومی پیرامون آن وجود 
دارد. این در حالی است که  یکی از اعضای 
کمیسیون فرهنگی طالبان دیروز )جمعه( 
در بیانه ای از لغو مراسم تحلیف دولت جدید 
افغانستان به ریاست طالبان خبر داد. »اینام ا... 
سمنگانی« در صفحه توئیتری خود بدون اشاره 
به تاریخ بعدی این رویداد گفت: مراسم تحلیف 
دولت جدید افغانستان چند روز قبل لغو شد. به 
دلیل آنکه ما نمی خواستیم مردم را بیش از این 
سردرگم کنیم، رهبری طالبان بخشی از کابینه 
را معرفی کرد و کابینه هم اکنون کار خود را 
آغاز کرده است. برگزاری مراسم تحلیف کابینه 
دولت جدید افغانستان چند روز پیش لغو شده 
بود. رهبری امارت اسلامی برای اینکه مردم از 
این بیشتر در سردرگمی نمانند برخی از کابینه 
را اعلام نمود و کابینه کار خود را آغاز هم کرده 
است. شایعاتی که گویا ۱۱ سپتامبر مراسم 
تحلیف برگزار می شود، واقعیت ندارد. وی از 
دادن اطلاعات بیشتر درباره این مساله که قرار 
بود مراسم تحلیف ۱۱ سپتامبر برگزار شود، 

امتناع کرد و آن را شایعه خواند.

 »آرمان ملی« آخرین تحولات میدان افغانستان را بررسی می کند: 

 دو گام به پیش  
  لغو مراسم دولت طالبان- آتش بس در پنجشیر

  تاکید شورای امنیت بر کمک های بشردوستانه به مردم افغانستان 

سید رضا اکرمی 
عضو جامعه روحانیت مبارز

رئیس جمهور:

رفع مشکلات کشور نیازمند اقدام و عمل است
وظیفه دولت خدمتگزاری به مردم به ویژه در مناطق کمتر برخوردار است


